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آرام آرام بـــه آغـــاز فصل جدید رقابت های لیگ برتر نزدیک می شـــویم و 
، فـــاز جدیدی از دوران  بـــه همیـــن منظـــور تیم ها با جذب نفرات مدنظر
آماده سازی به منظور حضور پرقدرت در فصل جدید را استارت زده اند. 
این در شرایطی است که سقف بودجه به مانند فصل گذشته ابهاماتی 
را در بازار نقل و انتقالات ایجاد کرده است. درواقع ارقامی که این روزها 
برای جذب بازیکنان جابه جا می شود این سوال را ایجاد کرده آیا واقعا 
سقف بودجه اعلامی از سوی فدراسیون فوتبال رعایت می شود؟ در هر 
صورت صحبت با بهتاش فریبا، پیشکسوت استقلالی فوتبال ایران را در 
این خصوص آغاز کردیم و درنهایت با سوال درباره وضعیت استقلال 

به پایان رساندیم. متن این گفت وگو را در ادامه می خوانید. 

در جریان اخبار در این روزها هستید؟ مثلا خبر دارید چه رقم هایی دارد در نقل 
و انتقالات تابستانی بین تیم ها و بازیکنان ایرانی ردوبدل می شود؟

. پس سقف بودجه چه می گوید؟  بله این رقم ها هست دیگر

درباره سقف هم شنیده می شود برخی تیم ها خواستار افزایش آن شده اند. 
قرار است این اتفاق بیفتد؟

اســـتقلال و ســـپاهان این درخواســـت را داده اند اما پرســـپولیس با افزایش سقف 
بودجه مخالفت کرده است. 

پرســـپولیس مخالف بوده؟ خودشـــان پارســـال بیشـــترین خرج را کردند. حالا 
مخالفت می کنند؟ به صورت کلی اصلا نمی دانم داستان این سقف و مسائل 
مرتبط چه هستند؟ از روز اول هم مخالف بودم. پارسال هم دیدید که یک سری 
از تیم ها در این خصوص چقدر سختی کشیدند، این درحالی است که بیشتر 
تیم هـــا ایـــن موضـــوع را رعایت کردند. برای یک ســـری هم کـــه رعایت نکردند، 
امتیازات شان را کسر کردند و سپس دوباره امتیازات کسر شده را برگرداندند. 
فکر می کنم پارسال در بین تیم های بالای جدول، تنها تیمی که بابت رعایت 
ســـقف متضرر شـــد، استقلال بود. امســـال هم این پیشنهاد را به تیم ها به ویژه 
استقلالی ها می کنم که اصلا به این مسائل گوش نکرده و کار خودشان را بکنند. 
گر امتیازی کم شود، دوباره آن را برمی گردانند؛ سابقه هم داشته است.  بالاخره ا
یشه و اساس درستی داشته  بنابراین موضوع سقف بودجه به نظرم نمی تواند ر
باشد. این درحالی است که خیلی از تیم ها اصلا به این ارقامی که برای سقف 
تعیین شده نمی رسند اما در کل این یک چیز نانوشته ای بود که در هیچ جای 

دنیا انجام نشده است. 

یـــد باید این ســـقف و محدود کردن تیم ها بـــرای نقل و انتقالات  پـــس اعتقـــاد دار
منتفی شود؟

ببینید در هر صورت 4 تیم از ایران قرار اســـت در لیگ های آســـیایی شـــرکت 
یم، قطعا کارمان سخت می شود. شما امارات  کنند و با این حریفانی که ما دار

و قطر را هم رها کنید و فقط عربستان را بگیرید. با این نفراتی که گرفته اند و با 
این پول هایی که پرداخت شـــده، ما باید بتوانیم حداقل یک مبارزه پایاپای را 
یم. هرچند با منتفی شـــدن ســـقف، باز هم این تقابل پایاپای  به نمایش بگذار
یکنی که جذب می کنند ســـه برابر کل بودجه  نخواهـــد بـــود چون پـــول یک باز
باشـــگاه های ماســـت. بـــه همیـــن دلیـــل باید ســـقف را منتفی کننـــد و اجازه 
بدهند تیم های ایرانی در آسیا حرف برای گفتن داشته باشند. همین قوانین 
من درآوردی که وضع می شـــود کار را ســـخت می کند و تبعاتش هم می شـــود 
اینکه خیلی وقت اســـت در آســـیا به مقام قهرمانی نرســـیده ایم. این امر خیلی 
هم سخت شده و چه بسا رویا شده باشد اما حداقل اگر سقف را بردارند شاید 
بتوانیم با این تیم ها یک مبارزه جانانه داشـــته باشـــیم. شـــما نگاه کنید با این 

وضعیت روزبه روز فاصله مان با تیم های عربی بیشتر می شود. 

حتمـــا مطلـــع شـــدید کـــه یـــک بازیکن به ســـهمیه خارجـــی تیم ها در لیـــگ برتر 
اضافه شد. 

وقتی این کار را می کنید چه توجیهی می تواند داشته باشد؟ توجیهش این است 
یکن ایرانی شده و واقعیت هم همین است.  یکن خارجی ارزان تر از باز که باز
یکنان با چه رقم هایی جابه جا می شوند. تازه این چیزی است که  می بینید باز
ما نصفه ونیمه می دانیم و حال اینکه زیر میز و پشت پرده چقدر پول می دهند، 
جای خودش است. قراردادی که ثبت می شود، قطعا پشتش چیزهای دیگری 
هم هســـت. ســـال های گذشته هم داشتیم که هواداران می آمدند و پول هایی 
می دادنـــد. پـــس بنابراین وقتی راه را می بندند، تیم ها مجبورند از راه های دیگر 
و راه هـــای غیرقانونـــی اقدام کنند. به نظرم باید ســـقف تیم هـــا را آزاد بگذارند، 
به خصوص این چند تیمی که قرار اســـت در آســـیا بازی کنند، بلکه بتوانند 

حداقل نیمچه مبارزه ای با تیم های حریف داشته باشند. 

البته به نظر می رسد نداشتن ضمانت اجرایی برای کنترل سقف بودجه و عدم تنبیه 
متخلفان، باعث شده تا از سقف هزار میلیاردی برای برخی از تیم ها شنیده شود. 
بله درست است و به نظر من هم هیچ ضمانت اجرایی برای کنترل و نظارت 
روی این بحث وجود ندارد. ضمن اینکه الان تیم های خصوصی هم می توانند 
معترض شوند که اصلا خرج ما به چه کسی مربوط است. پس به همین دلیل  
ایـــن امر نمی تواند همه گیر باشـــد چون شـــما نمی توانید بـــرای تیم خصوصی 
تعیین تکلیف کنید. من خصوصی هستم و دلم می خواهد فلان قدر خرج کنم، 
ید؟ این یک امر ناپســـند اســـت و نمی دانم دیگر چه بگویم.  شـــما چه کار دار
گر می خواهند تیم های دیگر را محدود کنند، که تیم های دیگر اصلا به این  ا
ید تا  قیمت ها نمی رســـند. پس لااقل نماینده های ایران در آســـیا را آزاد بگذار
بتوانند در رقابت های آسیایی آبروداری کنند. البته یک سری هم چراغ خاموش 
کارهای خودشان را می کنند. مگر پارسال نکردند؟ امسال هم می کنند و تا الان 
هم کرده اند. باید ببینیم شرایط چطور پیش می رود. به نظر این اتفاق نه مردمی 
است و نه فوتبالی و نه منطقی، بلکه یک قانون من درآوردی محسوب می شود. 
مثل خیلی از قانون های دیگر در فوتبال که کارشناسی نیست و اینکه با چه 

کسانی برای تصویب این قوانین مشورت می کنند، خدا می داند. 

درباره استقلال هم صحبت کنیم. وضعیت این تیم بعد از خریدهای جدید را 

چطور ارزیابی می کنید؟
به نظرم اســـتقلال الان شـــرایط بدی ندارد. یارگیری های خوبی هم کرده است. 
الان با هرکســـی که صحبت می کنید دنبال یک پلی میکر و یک ســـنترفوروارد 
اســـت. ما هم از روز اول گفتیم برای تقویت واقعی باید این دو پســـت را جدی 
یکـــن مطـــرح و طراز اول را جـــذب کنند. البته در ایران و حتی  بگیرنـــد و دو باز
یســـاز کم شـــده اما طبیعتا استقلال هم  یکن برای حضور در پســـت باز دنیا باز
یکن خارجی را جذب کند.  گر بخواهد این دو پست را تقویت کند باید دو باز ا
یم. البته الان  یکنی در کنار یک مهاجم سرعتی دریبل زن لازم دار ما چنین باز

یم.  هم وینگرهای سرعتی و خوبی دار

نفراتی که جذب کردند را چطور ارزیابی می کنید؟
درباره رامین رضاییان که اصلا نباید حرفی زد چون تکلیف روشن است. سامان 
یکن جوان است و به تیم ملی رسیده و عملکرد خوبی در این  فلاح که یک باز
مـــدت داشـــته و طبیعتا می تواند به تیم کمک کنـــد. اما به دلیل اینکه ما باید 
یکنان  در فصل بعدی در ســـه جبهه آســـیایی و داخلی بجنگیم، پس باید باز
یکنان خوبی باشند. به نظرم کوشکی هم که جذب شده  جایگزین مان هم باز
یکن خوبی است اما نظر شخصی ام این است که به جز رامین رضاییان،  باز
یکنی  اسلامی در فصل بعدی بیشترین کمک را به ما می کند. اسلامی همان باز
یکن پابه توپ، رونده، پاسور و باهوش و البته  است که ما می خواهیم. یک باز
گر خودش را مثل بازی هایی که  . اســـلامی خیلی می دود و ا خســـتگی ناپذیر
پارســـال انجـــام داد، در اســـتقلال هم حفظ کند -چون خیلـــی از جوان هایی 
که به تیم های بزرگ می روند اوضاع شـــان به هم می ریزد- و روند رو به رشـــدش 
را همان طـــوری کـــه در ذوب آهن بود در اســـتقلال هم ادامـــه بدهد، به نظر من 
یکنانی است که در فصل بعدی خیلی می تواند به تیم کمک کند.  یکی از باز

نقطه ضعف باقی مانده در ترکیب استقلال برای فصل بعد را در کدام پست ها 
می بینید؟

یســـاز و یک فوروارد چهارچوب شـــناس که در کنار بلانکو کار را به قول  یک باز
معروف دربیاورد. 

؟ درباره او نظر مثبتی دارید؟ خود بلانکو چطور
بله، بلانکو درجه یک است. 

دربـــاره خریدهـــای بوســـنیایی تیم کـــه بدون نظـــر نکونام جذب شـــده اند، چه 
صحبتی دارید؟

یکنی که در پست  یکی از آنها را که می گویند بد نیست. البته می گویند از باز
وینگر بازی می کند رونمایی شده است. طبیعتا او در بازی های تدارکاتی هم 
می تواند بیشتر خودش را نشان بدهد؛ هرچند بازی های دوستانه و درون تیمی 
با بازی های رسمی خیلی فرق دارد. به همین دلیل باید وارد چرخه مسابقات 
شوند تا ببینیم چه چیزی از آب درمی آیند. البته این نفرات به اشتباه و بدون 
هماهنگی با کادر فنی جذب تیم شده اند اما برخی مواقع هم اشتباه، درست 
یکنان کیفیت بالایی دارند، طبیعتا  گر ببینند این باز از آب درمی آید. یعنی ا

هر مربی ای باشد آنها را انتخاب می کند. 

بهتاش فریبا در گفت وگو با »فرهیختگان«: استقلال برای تقویت هنوز به ۲ بازیکن در فاز هجومی نیاز دارد 

خریدهای بوسنیایی اشتباهاتی هستند که بدون مجوز جذب شدند
 اسلامی در فصل بعدی بیشترین کمک را به ما می کند            سهمیه خارجی ها زیاد شد چون بازیکن ایرانی گران تر است!

محمدرضاحاجیعبدالرزاق
خبرنگار گروه ورزش

نیلوفرمژدهی
خبرنگار

تیـــم خیبـــر خرم آبـــاد در رقابتی جـــذاب و هیجان انگیز راهی لیگ برتر شـــد. 
، چادرملو  هفته های پایانی این رقابت ها به لحاظ حضور پرشور سه تیم خیبر
و فجر سپاســـی بســـیار دیدنی بود. صعود خیبر به لیگ برتر از جهت دیگری 
نیـــز حائـــز اهمیت اســـت. آنجا کـــه هدایت این تیم را رضـــا مهاجری برعهده 
داشـــت آن هم در شـــرایطی که این اولین صعود دوران مربیگری او نیســـت و 
این مربی پیش از این نیز با ســـیاه جامگان چنین تجربه ای را داشـــته اســـت. 
مدیـــران باشـــگاه خیبـــر که از صعود با مهاجری راضـــی بودند در لیگ برتر نیز 
هدایت تیم شـــان را به او ســـپردند آن هم در شـــرایطی که حضور مهاجری در 
ی و نســـاجی رضایت بخش نبوده و  قالب مربی تیم های پدیده، ماشین ســـاز
شـــاید بتوانیم بگوییم او در لیگ برتر خوش شـــانس نبوده اســـت. با این حال 
یادی برای حضور دوباره در لیگ برتر  به نظر می رســـد این مربی انگیزه های ز
دارد و شاید می خواهد با خیبر خرم آباد روزهای تلخ گذشته را فراموش کرده 

و شخصیت موفق دیگری از خود به جا بگذارد. 

انگیزهحضورمجدددرلیگبرتر
صعود تیم خیبر به لیگ برتر با زمزمه جدایی رضا مهاجری همراه شد. برخی 
ادعـــا کـــرده بودند کـــه این مربی از تیم هـــای دیگری پیشـــنهاد دارد و مدیران 
کره با گزینه های تـــازه ای را باز کردند. با این حال  باشـــگاه خیبـــر نیز باب مذا
عبدی مدیرعامل باشگاه خیبر در همان زمان و در اوج شایعات اعلام کرد 
گر با این مربی به توافق نرسند  که مهاجری گزینه اول هدایت این تیم است و ا
ی گزینه هـــای دیگـــر تمرکـــز خواهند کرد. همین کافی بـــود تا رضا مهاجری  رو
پیشـــنهادهای دیگر را رد کرده و با وجود اینکه می توانســـت مســـئولیت تیمی 
دیگر در لیگ برتر را برعهده بگیرد چالش حضور در لیگ برتر با خیبر را بپذیرد. 
او در ایـــن بـــاره به خبرنگار »فرهیختگان« گفـــت: »من اغلب زمان مربیگری 
خود را در لیگ برتر بودم و فقط سه فصل را در لیگ یک تجربه کردم؛ از این 
یادی برای حضور در لیگ برتر داشـــتم و این فصل بیشـــتر از  رو  انگیزه های ز
همیشـــه  انگیـــزه دارم. تـــلاش می کنم اول از اعتبار خـــودم و در ادامه از اعتبار 
ی می دهد. کار من تازه  تیمم و شهرم دفاع کنم. قطعا این انگیزه ها به من انرژ
شروع شده است. در هفت هشت هفته پایانی درحالی که در کورس قهرمانی 
بودیـــم و هنـــوز صعودمـــان به لیگ برتر قطعی نبود آقـــای عبدی اعلام کرد که 
»قرارداد مهاجری تمدید شد و می ماند.« از این رو با توجه به شناخت خوبی 
ی نکردیم و کارم را  یادی برای ادامه این همکار که از هم داشـــتیم صحبت ز

با قدرت ادامه می دهم.«

رقابتسخت
صعود به لیگ برتر برای تیمی مثل خیبر گذشتن از خوان اول بود و حالا آنها 
ی در لیگ برتر راه سختی در پیش دارند. بدون شک تیمی که  برای آماده ساز
تازه از لیگ یک به لیگ برتر صعود کرده نیازمند برنامه ریزی و تقویت فهرست 
یکنانش اســـت. رضا مهاجری نیز همچون ســـایر همتایان خود لیســـتی از  باز
ی را به مدیران  یکنان مورد نیاز را به باشگاه ارائه داد، برنامه های آماده ساز باز
خیبـــر اعـــلام کرد و توقع می رفت آنها با قدرت وارد نقل و انتقالات تابســـتانی 
شـــوند اما خیلی زود مشـــخص شـــد که توان رقابت وجود ندارد و این تیم نیز 
یکنان گران قیمت  همچون برخی دیگر از تیم های لیگ برتری امکان خرید باز
لیگ را ندارد. از این رو طی جلســـه ای که در باشـــگاه برگزار شـــد ســـرمربی و 
مدیـــران خیبـــر درخصوص حضور در بازار نقل و انتقالات تابســـتانی با توجه 
به بودجه محدود باشـــگاه تبادل نظر کردند و قرار شـــد با توجه به امکانی که 
ی  فراهم است یارگیری کنند؛ درحالی که هر دو طرف دوست داشتند حضور
قدرتمند در بازار نقل و انتقالات داشـــته باشـــند. مهاجری درمورد عدم توان 
رقابت با غول های فوتبال لیگ برتر به ما گفت: »ما کارمان را شروع کردیم اما 

بـــا توجـــه بـــه اینکه از یک به لیـــگ برتر آمدیم و فرصت کمی کـــه بعد از اتمام 
لیگ یک و شروع لیگ برتر وجود دارد کارمان از تیم های دیگرسخت تر است. 
یکنانی که باعث صعود این تیم به لیگ برتر شـــدند،  ضمن تشـــکر از همه باز
تیم مان نسبت به سایر رقبا بیشتر به تغییر و تحول نیاز دارد. می دانم که کار 
یم برای رقابت در لیگ برتر تغییرات را لحاظ  سختی انجام دادند اما مجبور
ی ادامه داد: »با  کنیـــم و ایـــن تغییرات و هماهنگ کـــردن تیم زمان می برد.« و
که  ، رقبا و تیم ها برای ما رقابت کمی ســـخت است؛ چرا توجه به شـــرایط بازار
ما تیم خصوصی هســـتیم. مســـئولان باشـــگاه نیز همه توان خود را می گذارند 
تـــا حداقل در ســـال اول تیم آبرومند ببندنـــد و بتوانیم از اعتبار خودمان دفاع 
کنیم ما امسال هدف مان این است و در این مسیر حرکت می کنیم از این رو 
یارگیری را در همین مسیر انجام دادیم. با توجه به سیاست باشگاه و تفکرات 
یم که ظرف سه چهار روز آینده باید  یکن دیگر دار خودمان نیاز به یکی دو باز
جذب کنیم. من هم از شرایط فعلی راضی نیستم؛ چراکه می توانستیم فعالیت 
بیشـــتر و بهتری در نقل و انتقالات داشـــته باشـــیم اما عبدی آنقدر به این تیم 
کنون به ما نه نگفته ولی من باید  علاقه مند اســـت که هر شـــرایطی را گفتیم تا
تیم درست کنم در نتیجه باید شرایط باشگاه را در نظر بگیرم ، حتی باشگاه 
ید در زمانی که درگیر ســـاخت ورزشـــگاه بود هزینه  باعظمتی مثل رئال مادر

ی کرد و مجبور  کمتری برای تیم انجام داد و در دو فصل گذشته بدون دفاع باز
یکنان مختلف در پست های متفاوت استفاده کند و بدون مهاجم  شد از باز
که هدفش ساختن ورزشگاه بود. مجموعه ما نیز مثل  ی کرد؛ چرا کلاسیک باز

یک تیم جلو می رود و منافع باشگاه در نظر گرفته می شود.«

هدفبقایآبرومندانهاست
ســـرمربی تیم خیبر خود بهتر از هر کســـی می داند که صعود به لیگ برتر تازه 
ی  اول راه است و آنها برای بقا راه به مراتب سخت تری را در پیش دارند. بسیار
از تیم ها پیش از این راهی لیگ برتر شـــدند اما نتوانســـتند جایگاه خود را به 
دســـت آورده و دوبـــاره بـــه لیگ یک برگشـــتند، حتی تیم هایی هســـتند که با 
وجود سال ها سابقه حضور در لیگ برتر مدتی است راهی لیگ آزادگان شده 
که امکان صعود برایشـــان فراهم نیســـت و توان  و آنجا جا خوش کرده اند؛ چرا
رقابت وجود ندارد. برای خیبر اما شرایط فرق می کند؛ تیمی از استانی لرتبار 
که ظاهرا قرار اســـت با تکیه بر بخش خصوصی، در لیگ برتر فعالیت کند. 
گر قرار باشـــد فقط  از این رو طبیعی اســـت که اولین هدف آنها بقا باشـــد، اما ا
بـــه امیـــد بقا بجنگند بدون شـــک در هفته های پایانی کار ســـختی در پیش 
دارنـــد و ماندن و رفتن شـــان به شـــدت به اتفاقات فوتبالـــی گره خواهد خورد. 
رضـــا مهاجـــری اما اصلا چنین تفکراتی ندارد و هرچند به دنبال بقای تیمش 
در لیگ برتر است اما اهداف بلندپروازانه ای را در سر می پروراند. این مربی به 
ما گفت: »ما می خواهیم آبرومندانه از اعتبار خود دفاع کرده و تیم را در لیگ 
یم. هدف ما خوب ماندن است. نمی خواهیم درنهایت در جایگاه  برتر نگه دار
چهاردهم یا پانزدهم در لیگ برتر بمانیم بلکه می خواهیم تیم خوبی باشـــیم 
که در مســـیر درســـت و بدون استرس سقوط در لیگ برتر باقی بماند. عبدی 
ی ورزشگاه تختی، دوم ساخت ورزشگاه  در سه جبهه می جنگند اول بازساز
 ! شهدای لرستان و سوم فعالیت در نقل و انتقالات با این شرایط خراب بازار
خیلی سخت است که در سه جبهه بخواهیم بجنگیم. امیدوارم مردم خرم آباد 
صبورانه شرایط باشگاه را درک کنند و متناسب با توان ما توقع داشته باشند. 
همین حالا برای تامین نور ورزشـــگاه تختی بالغ بر ۲۰ الی ۲۵ میلیارد و شـــاید 
یم. برای بخش خصوصی با ظرفیت محدود تلاش در  بیشتر به بودجه نیاز دار
این سه جبهه واقعا سخت است اما از آنجا که باشگاه ما هدف های خوبی 
دارند و آقای عبدی به توسعه ورزش در این استان علاقه مند است عاشقانه 
که عشـــقش به مردم، شـــهر و  برای رســـیدن به این اهداف تلاش می کند؛ چرا
یم  تیمش بی پایان اســـت. ما با هم در همین مســـیر حرکت می کنیم و امیدوار
تیمی یکدســـت و خوب ببندیم تا در لیگ پیش رو از اعتبار خودمان دفاع 
کنیم. در سال آینده با توجه به استعدادها و چلنج هایی که برایمان به وجود 

می آید جاه طلبی هایمان را شروع کنیم.«

رضا مهاجری در گفت وگو با »فرهیختگان«: از فصل بعد جاه طلبی هایمان را شروع می کنیم

بقایی آبرومند و بدون استرس سقوط می خواهیم
مدیریت خیبر در 3 جبهه می جنگد


